
«№58. ПОЛОТСК. КОСТЕЛ, ГДЕ МОЩИ СВ. АНДРЕЯ 
БОБОЛИ. КАДЕТСКИЙ КОРПУС. ЦЕРК. СВ. НИКОЛАЯ,
БЫВШИЙ ИЕЗУИТСКИЙ КОСТЕЛ. ВЕРХНИЙ ЗАМОК.
БЛИЗ ЗАМКА ДОМ РОГНЕДЫ. СОФИЙСКИЙ СОБОР». І

Инв. F78-789. Бум, акв. 22,8x35,7; 43,5x63,6.
Историческая справка: Изображение застройки цен- ВКЛЕЙКА 

тральной части г. Полоцка сер. 19 в. Изображение Полоцка 
представлено со стороны северного въезда в город по ул. Рижской че­
рез Красный мост. На переднем плане -  р. Полота, сразу за ней -  вал 
Нижнего замка, также известный в Полоцке под названием «вал Ивана 
Грозного» (свидетельство его постройки во время Ливонской войны по­
сле взятия города московскими войсками в 1563 г.). На заднем плане -  
центральная площадь, где расположен бывший иезуитский коллегиум и 
собор св. Николая (в центре), Софийский собор на Верхнем замке (спра­
ва). За ними на возвышении угадываются очертания застройки левого 
берега Двины. Месторасположение т.н. дома Рогнеды по рисунку уста­
новить невозможно. Очевидно, что он располагался не на территории 
древнего городища (в 18-19 вв. -  городское кладбище). Его вероятную 
локализацию можно указать на т.н. стрелке Нижнего замка (северный 
мыс «вала Ивана Грозного»). Исторические сведения о доме Рогнеды от­
сутствуют. Литература: Дук Д. У. Полацк i палачане (IX-XVI11 стст.). 
Наваполацк, 2010; Иезуиты в Полоцке: 1580-1820 гг. Ч. 1. Полоцк, 2005 
(Наследие Полоцкой земли. Вып. 2); Тарасаў С.В. Полацк IX-XVII cmcm.: 
Гісторыя і тапаграфія. Мінск, 1998.

ДДук.

“№58. POLOTSK. THE CATHOLIC CHURCH WHERE ST. 
ANDREW BOBOLA’S RELICS ARE PLACED. MILITARY 

* • SCHOOL. CHURCH OF ST. NICHOLAS, THE FORMER
JESUIT CHURCH. UPPER CASTLE. NEAR THE CASTLE 
THERE IS ROGNEDA’S HOUSE. SAINT SOPHIAS 
CATHEDRAL”.

№2 INSET
Reg. F78-789. Paper, watercolour. 22.8x35.7; 43.5x63.6.

Historical reference: Illustration of the development of the central part of 
Polotsk of the mid 19th century. Illustration of Polotsk is made from the side 
of the northern entry to the town along Rizhskaya Str. via the Red Bridge. In 
the foreground is Polota river, just behind it is the embankment of the Lower 
castle which is also known in Polotsk with the name “Ivan the Terrible’s bank” 
(it is the evidence of its building during the Livonian War after seizure of the 
town by Moscow army in 1563). In the background is the central square where 
former Jesuitical collegium and Cathedral of St. Nicholas (in the centre) is 
located, Saint Sophia’s Cathedral on the Upper castle (on the right). On the 
elevation behind them there are outlines of the development of the left bank 
of Dvina. The location of the so-called Rogneda’s house is not possible to 
determine according to the illustration. Evidently it was not located on the 
territory of the site of the ancient settlement (town cemetery in the 18th—19th 
centuries). It is possible to indicate the probable location on the so-called spit 
of the Lower castle (northern cape of the “Ivan the Terrible’s bank”). Historical 
data about Rogneda’s house are absent. Literature: Дук Д.У. Полацк i пала­
чане (IX-XVIII стст.). Наваполацк, 2010; Иезуиты в Полоцке: 1580-1820 
гг. Ч. 1. Полоцк, 2005 (Наследие Полоцкой земли. Вып. 2); Тарасаў С.В. 
Полацк IX-XVII стст.: Гісторыя і тапаграфія. Мінск, 1998.
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